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Com sorgeix la proposta
d’escriure un llibre sobre
Islàndia?

Un diumenge d’estiu vaig rebre un
missatge de Joan Carles Girbés, di-
rector editorial d’Ara Llibres, que
després de llegir-me alguna cròni-
ca a La Vanguardia, em proposava
escriure un llibre. La proposta, de fet,
me la va fer a Islàndia, quinze dies
després. Inicialment, la primera idea
va ser que el llibre fos molt periodístic
aportant, també, la meva expe-
riència personal de gairebé vuit
anys vivint a l’estranger.

Com acabes vivint a Islàndia?
Fa més d’una dècada, quan era cap
de premsa de la Festa Major del bar-
ri de Gràcia, de Barcelona, un grup
de professores d’espanyol d’Islàn-
dia preparaven un documental so-
bre festes majors i, fruit de l’amis-
tat, em van convidar a passar Nadal.
I així va començar el meu vincle
amb aquesta illa.

El llibre que presentes és ‘Islàn-
dia, l’illa del vent’. Per què té
aquest títol?  
D’Islàndia, curiosament, el tòpic és
associar-ho al foc i al gel, però el
que t’acompanya diàriament en
aquest país i el qui et fa la vida més
complicada és el vent. Especial-
ment, a l’hivern, en què el vent xiu-
la les 24 hores del dia. Et lleves i
marxes a dormir amb el vent, és un
element repressor de la vida a l’i-
lla. Si neva o plou no es considera
mal temps. En canvi, si bufa el
vent, sí. El vent és el fil conductor
de tots els capítols.

El teu llibre vol trencar tòpics so-
bre l’illa?
En alguns elements, sí. El que vull
trencar és el periodisme basat en es-
criure cartes d’amor a Islàndia, que
és el que llegim habitualment. Són

els periodistes que visiten l’illa, que-
den bocabadats per la natura i, en
el millor dels casos, reben informa-
ció de la narrativa dels estaments ofi-
cials que expliquen el bo i millor de
l’illa. Jo, en canvi, intento explicar la
vida més enllà de la versió ensucrada
on tot és idíl·lic. Jo explico les difi-
cultats de viure a Islàndia, mostrant
les tensions internes que viu el país.
Busco un equilibri entre la bellesa del
país i la capacitat de resistència d’u-
na horografia gairebé única. I, so-
bretot, fugir dels prejudicis.

De quina manera?
Tots els periodistes tenim els nos-
tres prejudicis a l’hora d’explicar
una història. Per això, el que més
m’interessa d’aquest llibre és co-
nèixer la realitat a través de la seva
gent i m’ha fet escriure la seva
història totalment diferent de la
que inicialment havia pensat.

Sense fer espòiler, posa’m un
exemple.
És el cas d’una comunitat d’una
trentena de persones que viuen en
un illot perdut al Cercle Polar. Jo
anava preparat per escriure una his-
tòria decadent i, en canvi, em vaig
trobar una comunitat orgullosa i
optimista de viure la vida. Aques-

ta descoberta d’Islàndia, en molts
casos nova per a mi, i poder-la
transmetre és el que m’interessa
més com a autor.

En el llibre hi ha un capítol que fas
referència al Katla, com una ame-
naça latent. És el gran perill que
té actualment Islàndia?
És un país amb molts sistemes vol-
cànics, alguns dels quals erupcio-
nen cada tres o quatre segles. I, en

aquest cas, el Katla és un perill
perquè és un volcà molt gran que
està sota una glacera. Fa 105 anys
que no entra en erupció, quan es-
tadísticament la mitjana és cada cin-
quanta anys. En aquest cas, el vol-
cà és perillós perquè està a tocar de
la població.

Islàndia no és només volcans,
glaceres i salts d’aigua.
No, a banda d’aquesta Islàndia més
idíl·lica, hi ha una Islàndia dura i in-
clement on habita una comunitat
que s’ha adaptat a una meteorolo-
gia, una geologia i una geografia ex-
traordinàriament adverses per a la
vida humana. En el llibre intento des-
muntar el mite islandès, i la capaci-
tat d’adaptació de la seva gent.

Hi ha un tarannà islandès iden-
tificat?
Des de l’ull forà, els islandesos poden
semblar naïfs o innocents, i el més
interessant és descobrir que aquest
tarannà és una eina o un recurs ab-
solutament necessari per viure en
aquesta illa. Aquesta actitud opti-
mista de sèrie que porten integrat
és el que els permet viure a Islàndia.

Tot i ser periodista i escriptor, la
teva feina és com a guia turístic.
Sí, un dels motius pels quals tam-
bé vaig decidir marxar de Catalu-
nya va ser per la precarietat existent
i la manca d’oportunitats en els mit-
jans catalans. Per això, treballo
com a guia turístic. Fa tres anys que
condueixo autocars, soc guia con-
ductor. Això em permet no patir a
final de mes. En el meu temps
lliure em dedico a escriure.

Majoritàriament, treballes com a
freelance per a mitjans de comu-
nicació catalans. És impossible
fer-ho per a mitjans islandesos?
[Somriu] Sí, és gairebé impossible.
Hi ha límits, un mur infranquejable
per a diversos factors. El primer és
la llengua. Per treballar-hi et dema-
nen l’islandès nadiu, que és una llen-
gua difícil, especialment la gramà-

tica. Sent guia turístic, la meva llen-
gua habitual és l’anglès. Ara bé,
des de fa un any la meva parella és
islandesa, té fills, i ha estat un gran
canvi: en aquest temps he après
molt més que en els darrers sis
anys i mig que feia que vivia a l’illa

Twitter s’ha convertit en la teva
gran eina de difusió de continguts
sobre Islàndia trepitjant el terreny?
Ara mateix, sí. Com a eina periodís-
tica és un canal que em permet es-
tar connectat amb l’actualitat, es-

pecialment d’aquells catalans que se-
gueixen el meu perfil a Twitter i te-
nen interès en allò que passa a Is-
làndia. Darrerament, he apostat per
fer projectes més a foc lent, com ha
estat aquest llibre. Ara bé, continuo
publicant articles o reportatges a cap-
çaleres com La Marea o Mèdia.cat.

T’havies mostrat  molt crític amb
els mitjans catalans, sobretot
amb aquells que prefereixen ti-
rar d’agència, de copiar i en-
ganxar, i prescindir d’una veu
pròpia que trepitja el país. Ha
canviat alguna cosa?
Sí, les erupcions volcàniques han des-
pertat l’interès entre els mitjans ca-
talans. A partir d’aquí, alguns d’ells -
públics i privats- s’han interessat
per aquestes històries. Han de pas-
sar fenòmens molt grossos com
aquests per captar l’interès dels mit-
jans per captar noves veus més en-

llà de les agències. Ara bé, continuo
sent molt crític amb el productor que
et truca proposant-te una entrevis-
ta perquè els expliqui què està pas-
sant a Islàndia.

El periodista Albert Om serà
l’encarregat de presentar el teu
llibre (dimecres 29 de novembre)
a Barcelona.
Amb Albert Om ens vam conèixer
a Islàndia, i jo havia participat al-
guna vegada en el seu Islàndia, de
RAC1. Li vam fer la proposta, i va ac-
ceptar. Per mi és un privilegi que
un periodista de la seva trajectò-
ria vulgui presentar el meu llibre.
A més, ho faré acompanyat per la
cantant islandesa Hildur Hlíf Hil-
marsdóttir, que és la meva parella,
i que compartirem el tast de dol-
ços típics islandesos.

Què n’esperes del llibre?
Que sigui un bon company de viat-
ge per aquells que vinguin a Islàn-
dia. No és una guia turística, però és
un complement. I des d’una mirada
periodística, m’agradaria que el lli-
bre servís per fer entendre que les
narratives que llegim en els mitjans
de comunicació amaguen realitats
que no arriben. Amb això no vull dir
que es manipuli la informació. Però
hi ha una tendència instaurada que
Islàndia sempre és un exemple de
tot. Però la realitat a Islàndia és més
complexa.

Islàndia ja és casa teva. El pla de
retorn a Catalunya va per llarg?
[Somriu] Després de gairebé vuit
anys m’hi fa sentir, sí. Ara que la
meva parella és islandesa fa que tin-
gui un motiu de pes per quedar-m’hi.
Mai es pot dir quan serà la tornada,
i la vida sempre dona moltes voltes.

Èric Lluent: “A Islàndia 
el que et fa la vida

complicada és el vent”
Èric Lluent / Periodista gracienc

Èric Lluent (Barcelona, 1986) és periodista i viu a Reykjavík (Islàndia) des de fa gairebé
8 anys. Graduat en Periodisme, va treballar a L’independent de Gràcia abans de fer 

el salt a l’illa de l’Atlàntic Nord. Acaba de publicar ‘Islàndia, l’illa del vent’ (Ara Llibres), 
on aborda la realitat islandesa més enllà de volcans, glaceres i salts d’aigua.

Quim Miró
BARCELONA

Perfil | Un periodista convertit en guia turístic
Tot i col·laborar per diferents mitjans de comunicació catalans, treballa com a guia turístic. 

El 2017 va guanyar el Premi Ramon Barnils en la categoria d’obra inèdita i ha autoeditat dos llibres
sobre el col·lapse econòmic i el procés de redacció d’un nou esborrany constitucional a Islàndia.

“Les erupcions
volcàniques a Islàndia
han despertat l’interès
dels mitjans catalans”

Foto cedida

“Vull trencar el
periodisme basat 
en escriure cartes
d’amor a Islàndia”
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Tribuna

Aquest estiu vaig fer dieta informativa. Vaig re-
duir considerablement les capçaleres de
lectura diària, vaig veure només anecdòti-
cament algun telenotícies i vaig fer absti-

nència total de Twitter –o de X, ara que Elon Musk l’ha
convertit en la seva enèsima joguina. Això, per a algú
addicte com jo al batec informatiu diari –per feina, però
també per passió innata–, no va ser precisament fàcil.
Però feia temps que tenia decidit fer-ho i m’hi vaig ob-
ligar. Com deia David Fernàndez en una columna d’o-
pinió al Línia, vivim “en la frenètica quotidianitat de
la societat de la pressa i enmig d’unes macroautopis-
tes de la informació que no tenen límit de velocitat i que
tot ho atropellen”. I jo necessitava aparcar el cotxe en
una àrea de servei i fer una pausa. Sortir a estirar les
cames i airejar-me. Perquè sí, les macroautopistes de
la informació ens atropellen gairebé sense ni ser-ne
conscients. I veure-ho amb perspectiva espanta.

L’experiment va anar bé. Vaig continuar estant al dia
de tot, sense perdre’m res important, però evitant
aquells empatxos d’informació constant que sovint aca-
ben en indigestions. I tot plegat em va fer reflexionar so-
bre l’anomenada fatiga informativa o infoxicació, no no-
més en clau personal, sinó de sector. Perquè si un excés
d’informació per processar és contraproduent, l’estratègia
–gairebé omnipresent– de vomitar linksa dojo des dels

mitjans no se’ns acabarà girant en contra? Que la ciuta-
dania està sobresaturada d’estímuls és evident, i que els
mitjans no ajudem precisament a racionalitzar-ho, tam-
bé. Immersos en la batalla de l’audiència digital, la lògi-
ca de com més linksmillor està sent pa per a avui. Això,
de moment, és així i la inèrcia porta tothom a pujar al car-
ro. Però pot acabar sent gana per a demà?

Fora de les nostres bombolles, més enllà dels mi-
crocosmos de les redaccions i dels ambients en els quals
ens movem aquestes espècies en extinció que som els
periodistes, la gent viu força desconnectada de l’agenda
informativa. Segons l’últim informe anual Digital
News Report, fet a partir de més de 93.000 entrevis-
tes a 46 països d’arreu del món i perfectament desgranat
en un article de Carme Verdoy a Mèdia.cat –que re-
comano per clarivident–, només un 48% de les persones
enquestades consideren que estan molt o extremada-
ment interessades en les notícies. Fa 6 anys, aquest per-
centatge era del 63%. De fet, 3 de cada 10 persones ja
diuen que eviten expressament les notícies i cada cop
menys gent hi confia: només un 40%.

Les notícies ja no interessen? Veient les xifres an-
teriors, costa donar alguna resposta a aquesta pregunta
que no sigui pessimista. Però potser ens hauríem de pre-
guntar primer en què hem convertit les notícies abans
de plantejar-nos si ja no interessen. Titulars clickbait

malintencionats que et defrauden quan hi entres –ara
aquesta pràctica ja es veu com una amenaça per al pe-
riodisme–, rumors convertits en peces amb aparença
de contrast, el tema polític de torn sense cap més in-
terès que per a la mateixa font… I molts links. Sobre-
tot això. Com més, millor. De fet, hi ha redaccions on
els periodistes dediquen la meitat de la seva jornada la-
boral a publicar, per norma, una “notícia” cada mitja
hora. I escric notícia entre cometes, sí, perquè deixeu-
me que dubti que més d’un d’aquests textos pugui ser
considerat una notícia, almenys com m’agradaria
pensar que l’entenem al gremi.

No tinc la solució per a tot plegat, per descomptat.
Tampoc crec que hi hagi cap vareta màgica. Però intu-
eixo que no anem gaire ben encaminats. Potser podrí-
em començar per intentar no posar més llenya al foc, dei-
xant respirar els nostres lectors en lloc d’asfixiar-los, i ofe-
rir-los un refugi informatiu on sàpiguen que hi troba-
ran continguts que els poden interessar. Sense allaus. En
la justa mesura. On podran menjar poc i pair bé. On, llu-
ny de les macroautopistes que deia David Fernàndez, tro-
baran una carretera comarcal per conduir-hi sense pres-
sa i amb la finestra oberta, gaudint del viatge.

Article publicat al número de tardor 2023 
de la revista Comunicació 21.

NLes millors
perles

Un guàrdia civil perd en una ruleta 9.000 euros que havia
intervingut en una operació antidroga. Ha passat a

Alacant, on l’Audiència Provincial ha condemnat l’agent a cinc
mesos de presó i deu mesos d’inhabilitació. Ja és mala sort.

Arriba a casa i es troba el seu gos completament begut.
Li ha passat a una noia que ha compartit l’experiència

en un vídeo, en què es veu que l’animal ha buidat una
ampolla d’alcohol i no pot ni caminar perquè va borratxo. 

La família de la dona que cridava desesperadament a la plaça
Sant Jaume de Barcelona durant les protestes contra

l’amnistia és independentista. Ho ha explicat el fotògraf autor de
la imatge viral, Marc Asensio, a El Suplementde Catalunya Ràdio.

Elon Musk s’ha mofat dels problemes de l’empresa
OpenAI, creadora del ChatGPT, amb un dels moments

televisius més recordats a Espanya: el vídeo del Risitas al
programa de Jesús Quintero a Canal Sur. No entenem res.

LA FOTOCasa Reial
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per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

Refugi informatiu
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A les xarxes

@jccalbet: Malgrat les baixes d’Alexia, Pa-
redes i Rolfö, el Barça femení li ha fet una
maneta al Reial Madrid a Montjuïc, da-
vant de gairebé 400.000 persones.

@damesonpareras: Que es parli d’una
“nova etapa política” i la nova etapa polí-
tica en qüestió sigui Jordi Hereu és força
descriptiu.

#DosMinistresCatalans

@sergipicazo: Matadepera, 422 litres per
persona i dia. Salt, 129 litres per persona i dia.
La desigualtat en el consum d’aigua és bru-
tal. Avui, però, hi ha restriccions per a tots.

#SequeraHistòrica #TornaLaManeta

Safata d’entrada

L’art sempre ha sabut re-
presentar els conflictes,
tot i que hi ha qui no sap

entendre els símbols i té dificul-
tats per ubicar-los.

El que està succeint a Palesti-
na, a Ucraïna o a la Mediterrània
també passa a les nostres ciutats.
Hi ha moltes raons per perdre el
son, explica Juan Mayorga a pro-
pòsit de la seva nova obra La gran
cacera. Del maltractament colo-
nial (la vella explotació) a la mi-
gració (la nova esclavitud), el
llenguatge de l’arqueologia: civi-
lització i barbàrie. Un passat fallit
que persisteix on ja no només es
tracta de presenciar com el poder,
la riquesa i el benestar d’uns se
sosté sobre l’expropiació, l’em-
pobriment i l’explotació dels al-
tres; ara l’estratègia és la del tot-
hom contra tothom.

Davant del nou racisme se
suggereix recuperar el vell sentit de
comunitat i solidaritat (més que de
caritat). Loach torna amb la seva
cinta El vell roure, un espai de tro-
bada perquè els obrers, persones
fortes i generoses que van saber
respondre a aquells temps foscos
amb valentia i determinació, diu,
canviïn aquest present tan hostil i
contagiïn de sentit comú aquesta
societat tan fracturada.

Efectivament, la bellesa és ca-
paç d’il·lustrar el domini d’uns és-
sers sobre els altres, la por, les lla-
vors de l’odi. Entre tot això apareix
el Guernica, amb els grisos, els

Plovent pedres
per Francesc Reina

plors i les morts, l’horror latent,
l’alteració del sentit, com tra-
vessant un insuportable mantell
de silenci, l’ànsia per derrotar, la
lenta assimilació d’uns traumes
mal digerits. Funcionen així els
murs invisibles.

En la Teoria de l’intèrpret,
Michael Gazzaniga explica com
els processos per prendre de-
cisions són inconscients la ma-
joria de vegades, és a dir, es fan
sense saber per què les prenem,
una fallida del cervell on l’únic
interès és el desig de quedar-
nos satisfets.

Hi ha històries que ens unei-
xen a les coses bones de la vida:
“El taüt del seu petit era de color
blau, va trigar setze anys a acu-
dir a aquella reunió, havia de ca-
nalitzar la frustració, el dolor
d’una pèrdua que la feia viure ple-
na de ràbia perquè no la con-
vencia com ho estava afron-
tant… Al seu fill gran el va matar
una bala, algunes nits ell se li ape-
ga a l’espatlla com un colom
blanc per desmuntar-li la reali-
tat en què s’havia submergit.
Totes dues van reconèixer el seu
pesar de mares; estiguessin a un
costat o a l’altre de la frontera, van
començar a replantejar les ma-

neres de jutjar-se”. El Fòrum de
les Famílies-Cercle de Pares és
una organització que aplega is-
raelians i palestins per transfor-
mar la pèrdua d’un ésser estimat
en accions de reconciliació per
donar valor a la necessitat d’ar-
ribar a un acord i abandonar l’o-
di i reconèixer-ne l’angoixa.

L’enemic major és la pola-
rització, la manca de reconei-
xement, de trobada humana
amb l’altre. Els mitjans de co-
municació hi juguen un paper
important perquè tendeixen a
simplificar, a reduir l’humà,
quan som una complicació: ac-
ceptar la humanitat de l’altre, els
drets de l’altre...

Hi ha moltes coses que ens
uneixen, possibilitats per ge-
nerar ponts, suficients cente-
lleigs per arribar a alguna cosa
diferent. Barenboim s’hi va su-
mar: “Per aconseguir la pau cal-
drà combatre la ignorància”. I
Sánchez Ferlosio, interpretat
per Jorge Drexler, no es va
quedar curt: “No hi ha una pe-
dra al món, que valgui el que
una vida… perdonin que no
m’allisti sota cap bandera, val
més qualsevol quimera que un
tros de tela trist”.
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Els semàfors

El periodista gracienc Èric Lluent
acaba de publicar el llibre

Islàndia, l’illa del vent, on aborda
la realitat islandesa més enllà de
volcans, glaceres i salts d’aigua.
Lluent fa gairebé vuit anys que

viu en aquest país illenc, del
qual ja n’és un gran coneixedor.

pàgina 3Èric Lluent

Roc BlackBlock és l’artista que
s’ha encarregat de decorar la

plaça del Poble Gitano amb un
mural a les dues façanes de

l’edifici de la residència i el casal
de gent gran. Tot plegat en el

marc de l’estrena de la reforma
d’aquesta plaça.

pàgina 6Roc BlackBlock

L’Ajuntament ha començat a
treure l’estructura antiga del

Mercat de l’Abaceria en el marc
de la seva transformació, però hi
ha veïns continuen reivindicant
que es mantingui i que es canviï

el projecte de reforma. S’han
recollit 10.000 signatures. 

pàgina 10Ajuntament
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CULTURA4La plaça del Poble
Gitano va acollir el 25 de no-
vembre la inauguració del mural
de l’artista urbà, Roc BlackBloc,
que culmina la transformació ur-
banística d’aquesta zona. L’obra
s’ha pintat a dues parets de l’e-
difici, que és una residència i un
casal de gent gran, en un espai de
15 x 50 metres. Així, les dues fa-
çanes del recinte es van conver-
tir durant 17 dies en un gegant
llenç per a l’artista, on va pintar
els dos murals sota el títol La
Barcelona desapareguda, que
reten homenatge a la Barcelona
dels anys 40 i 60.

Les dues façanes tenen una
obra diferent. La que dona al
carrer de Siracusa és una pintu-
ra basada en una imatge que
pertany a l’arxiu Jacques Léonard
i que s’ha complementat amb la
frase ‘El passat és un pròleg’ de
Shakespeare. I la façana del parc
infantil és una imatge inspirada
en una fotografia de Josep Bar-

rillon Paradell, extreta de l’arxiu
del taller d’Història de Gràcia
Centre d’Estudis. La característica
i el fil conductor de les imatges és
que, en tractar-se de  fotografies
entre els anys 40 i 60, els nens
protagonistes avui podrien tenir
uns 90 anys i, per tant, ser per-
sones de la residència i del casal.

Amb aquesta ja són dues les
obres de l’artista urbà Roc Black-
Block al districte. L’altre és un mu-
ral inspirat en una foto original,
obra d’Antoni Campanyà del 28
d’agost del 1936, i és una milicia-
na pintada a La Kasa de la Mun-
tanya, i que es veu des de les es-
cales mecàniques del Parc Güell.

El mural decora la plaça del Poble Gitano. Foto: Ajuntament

Dos murals decoren d’història
la plaça del Poble Gitano

» L’artista urbà Roc BlackBlock ha pintat una paret de 15 x 50 metres
» L’obra és el colofó final a la reforma de l’espai i recorda els anys 60

L’Ajuntament construirà 
60 pisos socials a Vallcarca

HABITATGE4L’Institut Muni-
cipal d’Habitatge ha signat el
dret de superfície per a un solar
a l’avinguda de Vallcarca, a tocar
del viaducte, amb les funda-
cions Salas i Nou Lloc per cons-
truir 36 pisos de lloguer i, d’al-
tra banda, amb la cooperativa
Ruderal per a un altre solar al
carrer Gustavo Bécquer per
construir-ne 24 més d’habitatge
cooperatiu.

D’aquesta manera, la cons-
trucció d’habitatge de protecció

oficial a Vallcarca es comença a
desencallar. I és que els veïns del
barri feia anys que reclamaven
aquests nous habitatges. Les
obres començaran els pròxims
mesos i està previst que a prin-
cipis de 2025 hi puguin viure les
primeres persones.

En paral·lel, l’Ajuntament va
col·locar diverses tanques New
Jersey al solar a tocar del pont de
Vallcarca per evitar que s’ocupi
l’espai, ara que ja s’ha aprovat la
construcció de l’habitatge públic.

MOBILITAT4Les obres del Mer-
cat de l’Abaceria han fet que hi
hagi un canvi important en la
mobilitat dels cotxes a Gràcia du-
rant els pròxims dos anys. I és
que des del passat 25 de no-
vembre que s’aplica el canvi en
el sentit de la circulació a la tra-
vessera de Gràcia. 

Concretament, el canvi és al
tram entre els carrers de Roger
de Flor i el de Torrent de l’Olla.
L’Ajuntament ha explicat que el
canvi és necessari “per facilitar

l’accés de la maquinària” a les
obres de renovació del mercat.
Amb aquest canvi els veïns ja no
podran creuar tot el barri utilit-
zant aquesta travessera.

Així, aquest canvi provisional
de dos anys serà exclusiu d’a-
quest tram de la via, a excepció
de l’àmbit situat entre el passeig
de Sant Joan i el carrer de l’Es-
corial, on es permetrà el doble
sentit de circulació. Per la seva
banda, el carrer de Ciudad Real,
entre la travessera de Gràcia i el

carrer de Ramón y Cajal, que-
darà configurat en sentit ascen-
dent per facilitar la mobilitat.

De tot plegat, se’n veurà afec-
tat el recorregut de l’autobús 114,
que haurà de ser diferent. A par-
tir d’ara, passa a fer l’itinerari per
la travessera de Gràcia, Torrent
de l’Olla, Còrsega, Pau Claris,
Rosselló i passeig de Sant Joan,
fins a recuperar el recorregut
habitual. Amb tot, els veïns tenen
dubtes i creuen que hi haurà un
augment del trànsit.

El consistori farà pisos públics a tocar del pont de Vallcarca. Foto: Ajuntament

CanvidesentitpercreuarGràcia

La travessera de Gràcia ha canviat el sentit en un tram. Foto: Ajuntament

Oci | Confirmen una nit silenciosa a la Festa Major
Segons ha explicat betevé, Gràcia ha confirmat una nit silenciosa a la propera
Festa Major amb l’objectiu de trobar una fórmula que permeti al veïnat tornar
a gaudir de la celebració sense perdre la seva identitat i reduir la massificació.
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4Els cinquanta-dos centres cí-
vics de Barcelona són espais oberts
a tothom i propers a la ciutadania.
Compleixen una funció social molt
important en una ciutat com la
nostra, però són molt més que di-
namitzadors. Els centres cívics tam-
bé juguen un paper rellevant en la
promoció de la cultura i la forma-
ció, i ho fan amb programes esta-
bles i durant tot l’any.     

A banda de la programació
cultural específica de cada centre cí-
vic, doncs, la Xarxa de Centres Cívics
de Barcelona coordina la gran di-
versitat d’actes relacionats amb les
arts en viu, la música, l'audiovisual,
les exposicions o les xerrades in-
formatives i permet agrupar i es-
tructurar les activitats, amb l’ob-
jectiu de garantir una oferta esta-
ble, ben distribuïda pels barris.
També facilita el procés de trans-
missió de la informació, perquè
l’oferta arribi tant als usuaris dels
centres com al públic en general.
Aquesta tasca es porta a terme a tra-
vés de diversos programes culturals.

DISTRICTE CULTURAL
Barcelona Districte Cultural agru-
pa el circuit de trenta-quatre cen-
tres cívics i trenta-sis escenaris
que acullen actuacions de circ,
dansa, teatre, música i programa-
ció dinamitzada audiovisual in-
fantil. També en formen part les
quatre sales de cultura i educació
obertes al barri i vinculades a cen-
tres educatius: Auditori Sant Mar-
tí i Sala La Pau de l'Escola La Pau;
Centre Cívic Besòs i Sala Carlos Díaz
de l'Institut Barri Besòs; Centre Cí-
vic Casa del Rellotge i Sala Maremar
de l'Escola Bàrkeno; i, finalment,
Centre Cívic Drassanes i Sala Mila-
way de l'Institut Milà i Fontanals, els
últims que s’hi han incorporat. 

El programa té dues edicions al
llarg de l’any, la de tardor i la de pri-
mavera, i està obert a propostes ar-
tístiques mitjançant una bústia de
recollida adreçada a professionals.
Tota la programació es pot trobar
al web districtecultural.barcelona.

PANTALLA BARCELONA
Dotze centres cívics participen en
el programa Pantalla Barcelona,
que agenda anualment entorn de
setanta projeccions audiovisuals
que apropen el cinema als barris. Es
projecten títols reeixits quant a pú-
blic i crítica i premiats en diferents
festivals d’arreu del món. L’edició de
tardor, d’octubre a març, gira entorn
d’una temàtica a partir de la qual es
programen títols locals, europeus i
fins i tot internacionals. La d’estiu es
fa en format de cinema a la fresca
i inclou pel·lícules de proximitat. 

Amb el títol de Famílies i ma-
ternitats, la cartellera de tardor

d’enguany posa el focus en les ti-
pologies familiars i la maternitat. El
cicle es pregunta si, ara que els mo-
dels de família estan canviant i
que conviuen amb naturalitat es-
tructures familiars tradicionals amb
altres de més diverses, la societat és
capaç d’acollir aquesta diversitat.  

TEMPORALS
La Xarxa de Centres Cívics de Bar-
celona també promou Temporals, un
programa itinerant de projectes
d’art contemporani als barris, amb
l’objectiu de crear accions i expe-
riències artístiques que interpel·lin la
ciutadania i hi dialoguin. En aquest

context de proximitat i comunitat, els
projectes esdevenen processos de
creació que adopten formes diver-
ses segons el territori on se situen.

Hi participen regularment tret-
ze equipaments que, al llarg de l’a-
ny, programen diverses exposi-
cions vinculades als barris. La par-
ticipació és lliure i oberta, i els ar-
tistes poden enviar les seves ini-
ciatives a la bústia de recollida de
propostes, les quals han de poder
vincular-se amb el territori. 

ARGUMENTABCN
Les xerrades i debats culturals
també formen part de l’oferta dels
centres cívics de la ciutat. A més,
quatre d’aquests espais col·laboren
en la programació d’Argumen-
taBCN coordinant diverses xerra-
des sobre algun tema especial-
ment rellevant. Aquesta tardor,
per exemple, giren entorn de la sa-
lut mental i dels malestars que
afecten les persones. Els centres cí-
vics Casa Golferichs, El Sortidor, Na-
vas i Torre Llobeta acullen un total
de setze xerrades que es transfor-
men en un espai de diàleg entre
persones acreditades en els dife-
rents temes i el públic, amb una fi-
gura moderadora que dinamitza
les converses.    

MÚSICA Z
Els centres cívics també juguen un
paper molt important en la for-
mació i en la promoció del talent
dels joves. En l’àmbit musical, el
programa Música Z contribueix ac-
tivament a fer arribar el talent de
les escoles superiors de música de
la ciutat als barris. Més que con-
certs, es programen audicions
compartides on els estudiants vi-
uen una situació de contacte di-
recte amb el públic. No només to-
quen un repertori, sinó que tam-
bé xerren i comparteixen conei-
xements amb els assistents, cosa
que reforça la seva formació i per-
met consolidar una comunitat
entorn de la cultura. 

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’INSTITUT DE CULTURA DE BARCELONA

El programa Pantalla Barcelona agenda anualment entorn de setanta projeccions audiovisuals que apropen el cinema als barris. Foto: Òscar Sanz

4A banda dels programes de ca-
ràcter més cultural, els centre cívics
de la ciutat ofereixen al llarg de
l’any una gran diversitat d’activitats
també culturals, però amb un per-
fil més formatiu, des d’ensenya-
ment musical o d’idiomes fins a ta-
llers de costura o cuina, passant per
cursos de ball, tastos de vins o ta-
llers de pintura, entre moltes altres.
Aquestes activitats no només aju-
den a ampliar coneixements o ha-
bilitats, sinó que contribueixen al
reciclatge i a l’empoderament de
la ciutadania. 

La programació s’estructura
en estacions i les inscripcions per
als cursos i tallers d'hivern s'obri-
ran al llarg del mes de desembre.

També per als itineraris culturals,
les visites o les excursions pro-
gramades, per a les quals cal re-
servar plaça amb prou antelació.
Per apuntar-se als cursos, tallers o
altres activitats cal acudir al centre
cívic o bé es pot accedir a l’apli-
catiu de l’espai per inscriure-s’hi en
línia. A les pàgines web dels dife-
rents centres trobareu guies per fa-
cilitar la inscripció.

Si esteu en situació d’atur o sou
persones amb discapacitat, hi ha
previstos diversos tipus de des-
comptes. En alguns centres també
s’apliquen altres bonificacions i
descomptes concrets. Trobareu
tota la informació al respecte al
web barcelona.cat/centrescivics.

Inscriu-te a les activitats

Pàgines especials

La cultura es viu als centres cívics
» Els programes culturals en xarxa dels centres cívics es consoliden i s’expandeixen
» Arts en viu, música, audiovisual, exposicions i xerrades arriben arreu de la ciutat
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Els centres cívics
promouen la cultura

de proximitat
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NOU BARRIS | Com ja és habitual, el se-
guici que acompanya Ses Majestats els
Reis d'Orient farà una aturada a Nou Bar-
ris, per agafar forces, abans d’afrontar la
Nit de Reis. Enguany serà la quarta edició
del Campament Reial, que s’establirà del
2 al 4 de gener entre les palmeres del pati
de la seu del Districte. En aquest oasi, tots
els personatges diversos que formen part
del seguici, com ara els patges reials, els
astròlegs, els carters o les cosidores, des-
cansaran i es prepararan per ajudar els
Reis d’Orient a repartir els regals després
de la cavalcada. Mentrestant, rebran tots
els nens i nenes de la ciutat que desitgin
veure’ls de ben a prop. 

El Campament Reial i la Cavalcada de
Reis de Nou Barris són les activitats de cul-
tura popular més significatives del districte

durant les dates nadalenques. Són actes de
gran transcendència per la seva especta-
cularitat, però sobretot per la participació
de la gent. Enguany hi haurà més de 1.300
persones voluntàries de les 25 entitats par-
ticipants, totes sota la direcció professional
de l’equip de La Puça Espectacles. 

La cavalcada del districte de Nou Barris
és, després de la de Barcelona, la que
aplega més públic de tota la ciutat, al vol-
tant de 45.000 persones assistents. Per
aquest impacte i sobretot per l’àmplia par-
ticipació del veïnatge i de les entitats,
aquesta activitat forma part del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb
fons de l’impost turístic i gestionat per Tu-
risme de Barcelona.

PERSONATGES NADALENCS
Mentre dura el Campament Reial s’instal·len
diferents carpes al llarg de tot el recinte, el
pati del Districte i la plaça Major de Nou
Barris, amb personatges que van interac-
tuant amb el públic i que representen la li-
túrgia dels preparatius de l’arribada dels
Reis Mags. Hi trobareu el Carter Reial, el
Patge Xumet, la Carbonera amb la Reina
del món del carbó, les Caramel·leres, els

Follets de les joguines, els Cosidors reials,
els Vetlladors de la llum, els Sargidors de
mitjons, les Fades de la son... Les entitats,
que han participat activament en la crea-
ció de l’espai, conjuntament  amb La Puça
Espectacles, es fan seus aquests personat-
ges i els donen vida durant aquests dies. 

Trobareu tota la programació sobre el
Campament  Reial i la cavalcada a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.<

HORTA-GUINARDÓ | El Pessebre Vivent de la Torre del
Suro és una representació d’un pessebre tradicional,
amb la particularitat que tots els actors i actrius són per-
sones adultes amb alguna discapacitat intel·lectual. Im-
pulsat pel Taller Sant Camil, un centre ocupacional
especialitzat, fa trenta anys que s'escenifica al voltant de
l'edifici modernista conegut com la Torre del Suro, al dis-
tricte d’Horta-Guinardó, així com al bosc que la Casa de
Repòs té a la seva part posterior. Precisament per la seva
trajectòria és una de les activitats del programa BCNx10,
impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. Enguany la cita serà
el 20 de desembre a partir de les sis de la tarda. 

UN PESSEBRE VIVENT DE QUALITAT 
En aquesta representació es mostren quatre quadres es-
tàtics de temàtica diversa que el visitant va descobrint
en realitzar un itinerari de vint minuts. Representen di-
verses temàtiques, com ara oficis de l'època del naixe-

ment de Jesús, escenes costumistes o passatges bíblics.
Tots els detalls, la il·luminació, l’ambientació i, per des-
comptat, les actuacions són molt acurades. “En realitat,
és com si et fiquessis dins del pessebre i poguessis pas-
sejar-hi”, explica Sergi Gil, el director del centre. I conti-
nua: “És un pessebre vivent de molta qualitat perquè hi
ha una implicació molt gran. Unes 100 persones entre
voluntaris, tècnics, gent que hi participa, treballant, més
els cinquanta o seixanta actors”. De fet, l’any 2016 el Pes-
sebre Vivent va guanyar el Premi Ciutat de Barcelona de
Cultura Popular, un guardó que no s’entrega per raons
socials sinó a entitats relacionades amb la cultura. 

Això sí, més enllà del valor artístic, és evident que l’ac-
tivitat té alhora un valor afegit. “És el regal de Nadal que
fan els nostres nois i noies a la ciutat”, resumeix Gil, “i és
una passada veure com els puja l’autoestima quan
veuen en una tarda 1.500 persones que venen a veure
com ho fan de bé”.  En trobareu més informació a la pà-
gina web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Nou Barris acollirà de nou
el seguici dels Reis d’Orient
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BARCELONA
districte a districte

Un gran viatge al pessebre històric 
de Betlem sense sortir de la Torre del Suro  

La cavalcada de Reis
de Nou Barris congrega
cada any al voltant de

40.000 persones  
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

El pessebrisme
compleix 800 anys 

CIUTAT VELLA | El pessebrisme, la repre-
sentació del naixement de Jesús de Natza-
ret, és una antiga tradició a Catalunya que
es remunta al segle XIV. Amb el temps ha
anat evolucionant, amb nous materials i
també noves maneres de relatar la història
de Jesús, però l’essència continua vigent,
en bona part gràcies a la feina dels pesse-
bristes. I el millor moment per admirar
aquesta tasca és la Biennal del Pessebre
Català, que enguany celebra la seva XIX
edició, del 25 de novembre al 14 de gener,
a la Capella Reial de Santa Àgata.    

Organitzat per la Federació Catalana de
Pessebristes, l’Associació de Pessebristes
de Barcelona i els Pessebristes de Ciutat
Vella, aquest esdeveniment reuneix una
extensa exposició de diorames de diverses
entitats de tota Catalunya i també d'asso-
ciacions internacionals. És una autèntica
immersió en una activitat artesana de gran
valor i molt estimada a Catalunya, i una
oportunitat única per gaudir de les pro-
postes artístiques del pessebrisme català
actual. Per aquesta raó forma part del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament

amb fons de l’impost turístic i gestionat
per Turisme de Barcelona.

EL PESSEBRE DE SANT FRANCESC
Enguany, a més, se celebra un aniversari
molt especial per al sector: es compleixen
800 anys des del primer pessebre docu-
mentat històricament. Aquell any, el 1223,

Sant Francesc d’Assís va triar una cova ubi-
cada a Greccio, a Itàlia, per fer una repre-
sentació del naixement. Es considera,
doncs, que és la data fundacional de la tra-
dició. Amb motiu de la celebració, hi haurà
nombrosos actes al llarg de l’any i aquest
serà el tema central d’aquesta edició de la
Biennal. Trobareu més informació al res-
pecte a visitbarcelona.com/BCNX10.< Foto: A. Bofill

La Biennal del
Pessebre Català acull
una gran exposició 

de diorames
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EQUIPAMENTS4Les obres del
nou Mercat de l’Abaceria viuen
un nou capítol polèmic. I és que
alguns veïns de la zona, encap-
çalats per la plataforma Abace-
ria Respira, continuen fent visi-
ble el seu desacord amb el pro-
jecte que l’Ajuntament està tirant
endavant. I és que, a banda de les
desavinences en el model de
mercat que proposa el consisto-
ri, ara s’ha començat a retirar
l’estructura original de l’antic
mercat, una acció que va acom-
panyada de la protesta dels ve-
ïns per mantenir-la.

En aquest sentit, durant l’Au-
diència Pública del  21 de no-
vembre, la regidora del Districte,
Laia Bonet, va respondre les pre-
guntes que els veïns li van tras-
lladar sobre el que anomenen el
“desmantellament de l’estructu-
ra de ferro”. El veïnat va demanar
a la regidora si l’estan conservant
encara que la treguin, ja que afir-
men que no està descatalogada
per canviar-la per material mo-

dern. “L’informe de l’Ajuntament
no és prou clar i no diu que no es
pugui conservar. No s’està pro-
tegint l’últim patrimoni artístic
cultural i històric de l’Abaceria”,
sentenciava una veïna.

La resposta de Bonet va ser
que s’havien plantejat mantenir
la part en millor estat de l’es-
tructura original, però que no ha
estat possible. “Fem el projecte
tal com està previst d’acord amb
l’informe de Patrimoni de l’A-
juntament”, declarava.

ELS VEÏNS CONTINUEN LLUITANT
La nova polèmica amb l’estruc-
tura antiga de l’Abaceria ha estat
l’última a aparèixer. I és que,
d’entrada, hi ha veïns que estan
en contra del model de mercat
que l’Ajuntament està tirant en-
davant. La plataforma Abaceria
Respira ha recollit 10.000 signa-
tures perquè el consistori canviï
la proposta. “Faltarà espai verd i
no s’adequa a les necessitats dels
veïns”, expliquen des de la pla-

taforma. També ho van fer alguns
veïns a l’Audiència Pública.

És per aquests motius que,
durant aquest novembre, veïns
dels carrers Llibertat i Monistrol
han fet talls  de carrer informa-
tius per reclamar que el nou
mercat estigui “adequat a les
necessitats del barri”.

Per la seva banda, la regido-
ra Laia Bonet afirma que el pro-
jecte que s’ha començat a cons-
truir enguany “no té res a veu-
re amb el que es va presentar ini-
cialment”. En aquest sentit, l’A-
juntament, i Bonet en particular,
afirmen que el nou Mercat de
l’Abaceria serà producte del dià-

leg amb veïns i entitats per fer
un projecte comú. “El mercat és
necessari i el volem tenir en
marxa al més aviat possible”, va
insistir Bonet durant l’Audièn-
cia Pública.

Amb tot, les obres de l’Aba-
ceria continuen endavant, però la
polèmica no sembla que s’acabi.

Abaceria i polèmica vandebracet
» L’Ajuntament ha començat a retirar l’estructura antiga del mercat, però els veïns volen que es quedi

» El veïnat també ha fet talls informatius per continuar reclamant un model diferent del previst

Alguns veïns han fet talls informatius per demanar un mercat adequat a les seves necessitats. Foto: Twitter (@CUPGracia)

Música | El carrer Gran de Gràcia acull l’Òpera al Comerç
El passat dissabte 25 de novembre el carrer Gran de Gràcia va viure òpera en

directe. Sis comerços de l’eix comercial del carrer van ser els amfitrions de
l’Òpera al Comerç, la iniciativa impulsada per l’Ajuntament i els establiments.
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P L A  E N D R E Ç A

4Després d'analitzar els efectes del Pla En-
dreça durant l'estiu i d'avaluar les necessitats
de la ciutat, el govern municipal ha anunciat
que el pla es consolida com a projecte de man-
dat, amb l'objectiu de donar una resposta in-
tegral, transversal i coordinada per garantir l’ex-
cel·lència de l’espai públic. Així doncs, el Pla En-
dreça, que inclou un pressupost anual ordi-
nari de 550 milions d’euros per al 2024, no no-
més recollirà un seguit de mesures puntuals,
sinó que les adaptarà a un calendari anual i les
emmarcarà en els grans reptes de la ciutat.   

Les intervencions del Pla Endreça giren
al voltant de vuit grans eixos d’actuació
que inclouen un total de 34 mesures. Entre
les accions més destacades hi ha el Pla de
Manteniment Integral, dotat amb 435 milions

d’euros durant els pròxims quatre anys i que
abordarà la renovació planificada dels ele-
ments deteriorats i la redefinició d'usos dels
que es fan servir intensivament.  

NETEJA I PINTADES
La neteja es manté com a àmbit prioritari, de
manera que es continuaran desenvolupant
les brigades de barri, l’aposta per la neteja
amb aigua freàtica i l’eliminació de pintades.
Pel que fa a la gestió del verd, es planificaran
diverses accions i s’implementarà un pla de
resiliència per a situacions de sequera. El pla
també incorpora, a partir d'ara, actuacions so-
bre elements privats de l'espai públic com les
terrasses, bústies de correu, quadres elèctrics
o pàrquings, tot i que en aquest cas es
comprovarà l'estat dels elements i se n'in-
formarà els propietaris.

AUTORITAT MUNICIPAL
La seguretat és un altre dels pals de paller del
Pla Endreça. Després de comprovar, durant
l'estiu, que algunes conductes incíviques es
van reduir gràcies a la vigilància i a les san-
cions, el govern continuarà actuant direc-
tament contra les pintades, el consum d’al-

cohol a la via pública i la gent que fa les se-
ves necessitats fisiològiques a l’espai públic,
entre altres, actes que influeixen directament
en la percepció de seguretat de la ciutada-
nia. Durant l'estiu es va constatar que la vi-
gilància activa i l'aplicació de sancions pro-
porcionades van funcionar, a més, com a ele-
ment dissuasiu per als infractors.

PLA DE CONVIVÈNCIA
Un altre eix fonamental del pla és la convi-
vència per prevenir conflictes. En aquesta
línia, el govern municipal té previst incre-
mentar els recursos per a mediacions i in-
tervencions socials, però alhora contempla
la revisió del marc normatiu que regula la
convivència, l'adequació dels recursos de la
Guàrdia Urbana i el desplegament d'un pla
específic per a l’oci nocturn. 

Com a part d'aquesta estratègia, es revi-
sarà l’Ordenança de convivència, amb l'ob-
jectiu d'actualitzar-la i donar resposta a les ne-
cessitats. També per detectar nous àmbits i
conductes susceptibles de regulació i in-
cloure-hi la perspectiva de gènere i una mi-
rada sensible cap a les persones en situació de
vulnerabilitat. Un dels aspectes que es vol re-

visar és el procediment sancionador, amb la
intenció de reforçar l’efecte dissuasiu de les
multes, actualitzant-ne l’import i la graduació.
Rebran atenció especial, en forma d’inspec-
cions, les activitats i conductes no permeses
a l'espai públic, les noves formes de mobilitat,

els usos privats de l’espai i la gestió incorrec-
ta dels residus de l’activitat comercial. Una nova
mesura serà l’elaboració del Pla de convivència
en l’oci nocturn, amb l’objectiu d’abordar els
conflictes nocturns de manera preventiva.

El Pla Endreça també inclou altres mesu-
res pel que fa a la mobilitat, actuacions urba-
nes i en edificis, gestió dels animals o la cor-
responsabilitat. Tot plegat per consolidar i im-
pulsar el camí emprès i els resultats aconseguits
durant l’estiu, que es detallen a continuació.<

El govern municipal 
vol actualitzar l’Ordenança 

de convivència 

El pla seguirà prioritzant
la neteja de pintades i la
lluita contra l’incivisme 

Barcelona treballa per garantir
l'excel·lència de l'espai públic
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4Una de les grans novetats de
l'estiu en l'àmbit municipal va ser la
posada en marxa del Pla Endreça, un
pla de manteniment integral pen-
sat per garantir l’excel·lència de l’es-
pai públic. Albert Batlle, tercer tinent
d’alcaldia i responsable de Preven-
ció, Seguretat, Convivència i Rè-
gim Interior, insistia, durant la pre-
sentació del pla, que “l’endreça” res-
ponia al significat més tradicional del
verb, posar en ordre les coses, i
pretenia, sobretot, reforçar i ampliar
el manteniment de l’espai públic,
fent una atenció especial a la nete-
ja i a la necessitat de garantir el ci-
visme a la ciutat. Dos mesos després
de l'aplicació del pla, l'Ajuntament
feia balanç dels primers resultats.

El Pla Endreça ha reforçat les bri-
gades de neteja, ha incrementat el
reg manual per pal·liar els efectes de
la sequera als espais verds i ja ha pro-
mogut la revisió i neteja de 18.500
escocells arreu de la ciutat. També

es van fer actuacions de neteja i re-
posició de jardineres en entorns es-
colars i actuacions específiques per
a la celebració de la Vuelta Ciclista,
així com una actuació especial a les
platges de Ciutat Vella. Al llarg de
l’estiu, per garantir el bon estat i la
qualitat de la via pública, es van dur
a terme intervencions de manteni-
ment de la pavimentació en més de
34.400 m2 i 17.000 actuacions rela-
cionades amb la neteja de pintades
[veure mapa].

MÉS INSPECCIONS
Una altra de les accions que s’han
prioritzat per garantir el bon estat
de l’espai públic, el manteniment i
la neteja és l'augment de les ins-
peccions. Durant els mesos de ju-
liol i agost, un centenar de perso-
nes es van dedicar a aquestes tas-
ques i van fer unes 16.000 inspec-
cions en diversos àmbits, entre els
quals el control de la gestió dels re-
sidus dels comerços.

Concretament, es van fer 242
inspeccions a 956 establiments i es
van detectar 114 incompliments,
principalment causats per des-
bordaments de contenidors. A

banda de les corresponents san-
cions, s’ha iniciat una campanya
d’informació a tots els comerços per
assegurar una bona gestió dels
residus que generen. “Gràcies a la
intensificació de la inspecció hem
pogut detectar el que hi havia i apli-

car una sanció quan correspon.
Només d'aquesta manera podrem
llançar l'incentiu necessari perquè
aquestes conductes reverteixin en
el futur”, explicava Laia Bonet, pri-

Més neteja
» El Pla Endreça ha reforçat les brigades de neteja i el manteniment 
» S’han fet 17.000 actuacions relacionades amb la neteja de pintades

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

S’ha fet manteniment
de la pavimentació 

en més de 34.400 m²

Durant el juliol 
i l’agost es van fer 
16.000 inspeccions
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mera tinenta d’alcaldia al capda-
vant de l’àrea d’Urbanisme, Tran-
sició Ecològica, Serveis Urbans i
Habitatge, durant la presentació
de les dades.

Per altra banda, també es van
portar a terme 3.500 inspeccions als

serveis que presten les empreses
adjudicatàries del contracte de ne-
teja, complint amb l’objectiu mar-
cat de triplicar-les. Fruit d'aquesta
feina de control, es van detectar 269

incompliments, i les empreses res-
ponsables hauran de fer front a l’im-
port corresponent a la repercussió
econòmica de les faltes, que, ara
com ara i a falta de resoldre les al·le-
gacions presentades, és de 294.800
euros en total.

EFECTE DISSUASIU
Un dels efectes de les primeres
mesures és que el nombre d’in-
compliments a l’agost ja va ser no-
tablement inferior que al juliol. Bo-
net ho atribuïa a l'efecte dissuasiu:
"La xifra més positiva i que valorem
molt satisfactòriament és que du-
rant el mes d'agost el resultat d'a-
questes inspeccions va donar molts
menys incompliments que al mes
de juliol, i això vol dir que el missatge
ha calat i que s'ha traduït en un mi-
llor servei de les empreses".<

El nombre
d’incompliments 

ja va baixar a l’agost 
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Neteja de pintades

Pla Endreça
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4L’altre gran pilar del Pla Endreça és el civisme i la
convivència. El regidor de Seguretat, Albert Batlle,
ja advertia abans de l’estiu que calia refermar l’au-
toritat per garantir el civisme a la ciutat i augmen-
tar l’activitat sancionadora de les conductes incí-
viques. Durant la presentació del primer balanç, Bat-
lle es va refermar en aquests plantejaments i va mos-
trar-se satisfet pels resultats obtinguts. “Hem tingut
diàriament més de cent agents més dels que tení-
em l'any 2022, i això s’ha notat: hem pogut lluitar
millor contra els elements d'impunitat que afecten
d'una manera important la imatge de la ciutat”.

MÉS SANCIONS ALS INCÍVICS
Fruit de les actuacions, la Guàrdia Urbana, sempre
amb la col·laboració de la resta de cossos policials,
ha incrementat les sancions relacionades amb les
conductes incíviques que afecten la convivència,
amb especial èmfasi en les multes vinculades al con-
sum d’alcohol a la via pública, necessitats fisiolò-
giques al carrer, pintades i residus. A més, s’ha apli-
cat la franja més alta de l’import de les sancions per
aquests conceptes.

Els nous agents han treballat de forma coordi-
nada amb els equips de policia de barri del cos per
potenciar la intervenció preventiva des de la pro-

ximitat, el contacte directe amb la ciutadania i el co-
neixement del territori per evitar conductes delic-
tives i els conflictes de convivència.

Com a resultat d’aquesta feina, durant els mesos
de juliol i agost la Guàrdia Urbana va posar un total
de 7.542 denúncies per consum d’alcohol al carrer, un

36% més que durant el mateix període de l’any an-
terior. Les sancions vinculades a les necessitats fisio-
lògiques a la via pública van créixer un 19%, amb 931
denúncies, mentre que es van posar un total de 55 san-
cions per pintades, un 96% més que l’any anterior,
pràcticament el doble. Les denúncies per llençar re-

sidus al carrer també van créixer un 24%, amb un to-
tal de 153 sancions. El comerç il·legal i la venda am-
bulant van ser un altre dels eixos de la tasca policial
durant l’estiu, amb un augment de les intervencions. 

“LA TENDÈNCIA ÉS BONA”
A l’hora de valorar la feina feta, Batlle va destacar “l’es-
forç” i la “tensió important” que el Pla Endreça ha su-
posat fins ara per als serveis municipals, però es va
mostrar molt satisfet pels resultats, no només de la
tasca en l’àrea de seguretat, sinó també en la de la
neteja. "Podem fer-ne una valoració positiva, i crec
que la tendència és bona. La coordinació entre els
diferents serveis també és molt bona, i en el con-
junt d'espais de la ciutat, també. Crec que el bino-
mi neteja i seguretat ha funcionat, i vull agrair-ho
a tots els serveis, especialment en un estiu on s'ha
recuperat amb escreix la presència de visitants i en
unes circumstàncies d'increment de l'activitat a l'es-
pai públic”, va resumir Batlle.

COMISSIONADA DE CONVIVÈNCIA
Tot plegat mentre es nomenava per primera vegada
una comissionada de Convivència, Montserrat Sur-
roca, precisament per reforçar i impulsar les políti-
ques municipals vinculades a aquest àmbit.<

Més policia al carrer 
per garantir la convivència

Les autoritats també han
perseguit la venda ambulant 

i els autors de pintades 
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S’han incrementat les sancions
per conductes incíviques 

i consum d’alcohol al carrer
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Denúncies
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al tram de carrer més petit de Barcelona
La concentració més gran de comerç

www.facebook.com/GraciaBotiguers www.graciacomerc.com@gracia_comerç

Unió de Botiguers Travessera de Gràcia - Casc Antic // Butlletí nº 89

Mercat de Nadal a Gràcia 

Photocall i Pare Noel 
Arriba Nadal i també arriba, com no podia ser d’altra ma-
nera, el Mercat de Nadal de Gràcia. El gran dia serà el 16 de
desembre, a la zona habitual, entre Gran de Gràcia i la tra-
vessera. Nombrosos comerços de l’eix comercial participa-
ran activament en aquest gran esdeveniment que s’ha
convertit ja en una tradició al barri de Gràcia. Per des-
comptat, hi serà el Pare Noel, que rebrà tots els infants que
vulguin venir a saludar-lo en persona. De fet, fins i tot hi
haurà un photocall a disposició dels visitants perquè pu-
guin fotografiar-se amb ell. Com sempre hi haurà diverses
activitats i propostes per a tota la família. 

També us avancem una altra cita marcada al calendari,
i també molt vinculada a Nadal. Es tracta del 4 i el 5 de
gener, la prèvia del dia de Reis, quan la travessera de Grà-
cia, entre el carrer Gran i Torrent de l’Olla es convertirà en
una gran zona de vianants, matí i tarda, per facilitar les com-
pres nadalenques al barri, i també per poder gaudir de
l’ambient de les festes nadalenques. 

A banda dels dies assenyalats, cal destacar que ben
aviat es començaran a distribuir les noves bosses de Gràcia
Comerç i que, com sempre, les trobareu als comerços ha-
bituals.  I també que encara està a la venda el número de la
loteria de Nadal, amb el número històric amb el qual juga-
ven els comerciants de Gràcia dels anys trenta.       
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 

L’estètica dels polítics que
apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.

Totes aquestes imatges tenen
gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.

En aquest sentit, quan part de
la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 

Amb algunes excepcions du-
rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 

En declaracions al Línia, l’ex-
diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 

Encara  van ser més agressius
els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?

El reportatge del mes
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.

No cal anar gaire lluny en el temps
per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.

Els atacs contra les dones pel seu
físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.

En resum, comentar com van o
deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 

Fernàndez va ser, probable-
ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 

Això resulta sorprenent per-
què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.

És per tot això que des del Lí-
nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 

La seva companya de partit i
diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.

Altres polítics com l’exalcalde
de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   

En la mateixa línia, la regido-
ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.

Una altra fotografia molt di-
ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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GRÀCIA/ Tot passejant pel barri de Vallcar-
ca, si arribeu al passeig de la Mare de Déu del
Coll, 41, hi trobareu un edifici singular que no
passa desapercebut. Hi veureu entrar i sor-
tir molt de jovent, perquè és l’alberg que la
Xarxa Nacional d’Albergs de Catalunya té a
Barcelona, però és molt més que un allotja-
ment. La Casa Marsans és una petita joia del
modernisme que ha resistit el pas del temps
tot i haver viscut una història dura i tèrbola.
I ara té una de les funcions més nobles per
a un edifici: la d’acollir joves d’arreu del món
que volen descobrir Barcelona i Catalunya. 

La història de la Casa Marsans es remunta
a principis del segle XX, concretament a l’a-
ny 1907, quan l’arquitecte Juli Marial i Tey va
fer realitat el somni de Josepa Marsans i Peix,
filla de banquers i propietària de la prime-
ra agència de viatges de tota Espanya, Viat-

ges Marsans. La Josepa havia viatjat arreu del
món i va voler construir un palauet que evo-
qués totes aquelles aventures, i Marial va
construir un palau amb sorpresa. Per fora,
una façana classicista, fidel al gust burgès de
principis del segle XX. I per dins, una barre-
ja modernista i neoàrab que és una autèn-

tica fantasia i que avui dia és Patrimoni Cul-
tural Europeu. Aquest habitatge unifamiliar
de planta quadrada s’organitza al voltant
d’un pati centralitzat, com un claustre, ador-
nat  amb arcades de disseny neoàrab.  La de-
coració interior modernista atorga a l’espai
un joc de llum i color espectacular.  Malgrat
la rehabilitació necessària per convertir l’e-
difici en un alberg, el palauet manté l’encant
primigeni que tenia per als Marsans. 

UNA HISTÒRIA AGITADA
L’edifici original ha sobreviscut, però ha
sigut gairebé un miracle. Durant la Guerra
Civil es va reconvertir en un hospital repu-
blicà i, pocs anys després, va ser primer una
caserna de les tropes franquistes provi-
nents del Marroc i, després, un edifici d’au-
xili social de la Falange. En arribar la Segona
Guerra Mundial, es va transformar en in-
ternat per a orfes de la guerra. 

Després de tantes vicissituds, una mica
de pau. L’any 1983 la Casa Marsans va
allotjar el primer Alberg de Joventut de la
Generalitat. Hi va tenir molt a veure l’en-
cant de l’edifici, però també la ubicació, en
una de les zones més tranquil·les de Bar-
celona, entre els barris de Gràcia i Horta,
en un entorn privilegiat per la riquesa de
naturalesa i d’espais verds i molt ben co-
municat amb el centre de la ciutat. 

SANT ANDREU/Els Jardins d’Elisa García evoquen una per-
sona molt especial per a Sant Andreu: una jove cooperati-
vista que va ser la primera andreuenca morta al front du-
rant la Guerra Civil. Aquell fet va impactar tant el barri que
pocs mesos després van posar el seu nom a l’antic carrer de
les Monges. Es va mantenir així fins al final de la guerra, quan
els franquistes van forçar la recuperació del nom històric.
L’any 2018, diverses entitats molt vinculades al barri i al co-
operativisme van proposar que els jardins situats entre els
carrers Pont, Cinca i Segre, al costat de la parròquia de Sant
Andreu de Palomar, portessin el seu nom, i així va ser. 

Elisa García va ser una treballadora de la Fabra i Coats
i membre de la UGT, militant de les Joventuts de la Co-
operativa L’Andreuenca, i després de l’aixecament militar
va treballar activament als hospitals i als menjadors
col·lectius a Sant Andreu. Es va allistar com a voluntària en
una columna de la CNT per anar a lluitar, com a miliciana,
al front d’Aragó i defensar la causa republicana, però va mo-
rir quan tenia amb prou feines dinou anys, a l’Hospital de
Sariñena, ciutat on està enterrada.

SANT MARTÍ/El parc del Poblenou, ubicat al front ma-
rítim de Barcelona, és un dels fruits de la transforma-
ció urbanística que va viure la ciutat durant els Jocs Olím-
pics del 1992 i un bon exemple del canvi que va fer Bar-
celona gràcies a aquell esdeveniment. Allà on hi havia
un antic abocador, fàbriques obsoletes i el parc d’an-
danes de l’antiga estació de mercaderies del Poblenou
ara hi llueix un espai verd amb dunes cobertes de ve-
getació mediterrània, camins pavimentats, pistes es-
portives, àrees infantils i quioscos. 

Casa Marsans, molt més
que un alberg de joventut

Uns jardins recorden la figura de 
la lluitadora andreuenca Elisa García    

Els Jocs Olímpics van 
portar un parc al Poblenou

L’edifici alberga al seu

interior una fantasia

modernista i aràbiga de

l’arquitecte Juli Marial 
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HORTA – GUINARDÓ/ El Museu Palmero, a
Can Figuerola, situat al carrer de Judea, a Sant
Genís dels Agudells, és un petit racó ple d’his-
tòria i de cultura. En un sol espai es pot visitar
un mas tradicional del segle XV, un museu de
pintura de tota una saga familiar, els Palmero,
i fins i tot es pot accedir a la cova on diuen que
s’amagava el bandoler Joan de Serrallonga.

Comencem pel museu, una col·lecció
permanent que consta de 125 obres pictòri-
ques de l’artista Maestro Palmero i que giren
entorn de diverses escenes aparegudes a l’o-
bra mestra de l’escriptor Miguel de Cervan-
tes, El Quixot. La col·lecció es completa amb
l’obra dels seus continuadors, que també for-
men part de la família Palmero i que, a més
de conservar la casa, també han mantingut
la tradició artística de la família.  

El mas que ara ocupa el museu, restaurat per
la família Palmero, és un edifici protegit del se-
gle XV i encara manté la façana de pedra amb
finestres d’inspiració gòtica. A l’interior, desta-
ca un mural pintat al fresc a escala natural i que
representa el naixement de l’escut de Catalunya,
amb Guifré el Pilós pintant les quatre barres amb
la sang de la ferida mortal. A més, la masia con-
serva mobles originals de l’època i també ob-
jectes de ceràmica i algunes peces d’art sacre. 

I, finalment, la cova mil·lenària on explica
la llegenda que s’amagava el bandoler Joan
de Serrallonga i que, segons els rumors, con-
nectava directament amb la Serra de Collse-
rola, per poder fugir ràpidament. La cova for-
ma part de la visita al museu, que està obert
al públic, tot i que cal fer reserva amb ante-
lació al telèfon 609 77 97 01.  

Un mas del segle XV, un museu 
i la cova on s’amagava en Serrallonga

El  record de la vida agrària a la
Marina perviu a Can Mestres

SANTS – MONTJUÏC/ Can Mestres, al Camí
de Can Clos, és una de les cases de pagès an-
tigues que es conserven a la ciutat i un testi-
moni de la gran activitat agrícola i ramadera
que tenia lloc als camps de la Marina. Llavors
encara era nombrosa la població rural que
vivia a la plana del Delta del Llobregat i que
abastia els mercats de la ciutat amb produc-
tes frescos. Can Mestres és un bon exemple
de com vivien i com treballaven aquells pro-
ductors autòctons. 

La casa de pagès era inicialment d’una
planta i es va reformar posteriorment per afe-
gir-hi els pisos superiors, però conserva l’as-
pecte que tenien aquelles construccions. Al
seu voltant es conserven els camps de con-
reu que treballava el seu propietari, Benvin-
gut Mestres. També es conserva el pou d’on

treien l’aigua necessària. En total, la finca té
una superfície de més de 10.000 metres qua-
drats, dels quals 6.200 són cultivables, amb
52 parcel·les. La finca també disposa de zones
de plantes aromàtiques als marges de les
parcel·les, compostadors individuals i diver-
ses estructures per potenciar la fauna.

En el mateix recinte hi ha una granja de
300 metres quadrats amb diferents animals:
ovelles, cabres, ànecs, conills, oques i gallines.
Del manteniment i la cura dels animals se
n’encarrega una entitat especialitzada, amb
l’ajuda voluntària dels jubilats i jubilades. 

XARXA D’HORTS URBANS 
Afortunadament, el projecte agrari i ramader
continua viu a Can Mestres, entre altres raons
perquè aquí va néixer la Xarxa d’Horts Urbans

de Barcelona, l’any 1997. L’Ajuntament va es-
tablir a la finca cinquanta-dues parcel·les de-
dicades al conreu per a jubilats del districte
de Sants-Montjuïc i és així com es va conver-
tir en el primer node d’aquest programa de
participació destinat a les persones més
grans de seixanta-cinc anys veïnes del dis-
tricte i procedents d’entitats de l’Institut Mu-
nicipal de Persones amb Discapacitat i del
tercer sector social. 

L’objectiu dels horts en general, i de Can
Mestres en particular, és fomentar la partici-
pació de persones i l’activitat agrària, sempre
seguint els principis de l’agricultura biològica,
com feia ben segur el primer propietari. A
banda, els horts també acullen activitats d’e-
ducació ambiental i visites guiades, sobretot
de grups escolars. 

La Casa Queraltó i
els esgrafiats roses

Els grans edificis modernistes  de
referència són els que concen-
tren gairebé totes les mirades,
però la petjada d’aquest movi-
ment artístic va ser molt intensa
i va deixar la ciutat plena de pe-
tits tresors no sempre prou valo-
rats. La Casa Queraltó és un d’ells,
un edifici del 1907 dissenyat per
l’arquitecte Josep Plantada i Ar-
tigas que destaca per uns ele-
gants esgrafiats de color rosa i
uns falsos arcs amb columnes i
capitells. Tot i que el pas dels
anys ha alterat l’edifici original,
sobretot el coronament, on han
desaparegut uns pinacles i un
templet, manté el seu caràcter i,
de fet, forma part de la Ruta Mo-
dernista de Barcelona. 

Amb una estructura en xam-
frà i de grans dimensions, la
Casa Queraltó ocupa tota la
confluència de la rambla de Ca-
talunya amb el carrer de Ma-
llorca. Conserva, en un dels
laterals, unes vistoses tribunes
semicirculars de gran ornamen-
tació amb arcs i columnes que
el fan un edifici de gran bellesa
arquitectònica. 

PUERTO RICO
La casa manté un vincle curiós
amb Puerto Rico, i és que el
1910 hi va néixer algú molt im-
portant per a aquest país: Teo-
doro Moscoso, ambaixador dels
Estats Units i polític que entre el
1950 i el 1970 va ser el gran im-
pulsor del desenvolupament
econòmic de Puerto Rico.

L’Eixample
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ART URBÀ4El retrat d’uns alumnes
de l’Escola Concepción Arenal decora
des de fa uns mesos l’edifici de davant
d’aquest centre, al número 11 del carrer
Messina. El mural, de grans dimensions
i obra de l’artista Slim Safont, és la pri-
mera materialització del projecte NOS
Besòs, que pretén portar l’art urbà al Be-
sòs i el Maresme per reivindicar tant la
seva història com el seu present, i així
lluitar contra “l’estigmatització del bar-
ri”, en paraules de la portaveu de la pla-
taforma SOS Besòs, Teresa Pardo. Pre-
cisament, aquesta i altres entitats veïnals
de la zona han tingut un paper clau a
l’hora de dissenyar el projecte, impul-
sat per l’Ajuntament.

“Volíem crear un pol d’atracció basat
en l’art i vinculat a la memòria col·lecti-
va”, resumeix Pardo. Aquesta veïna i
activista admet que, entre altres coses, al
barri li falten atractius i comerços –“molts
baixos són habitatges”, recorda– i que
això empitjora la ja complicada realitat
social de la zona. NOS Besòs vol posar-
hi remei aprofitant els trets positius que
també existeixen al barri. 

“Tenim una història molt interessant
que malauradament forma part de la

memòria esborrada de la ciutat”, desta-
ca Pardo. En aquest sentit, fa referència
a la rapidesa amb què es va construir el
barri per donar una alternativa a la gent
que vivia en barraques i a la importància
de recordar aquell episodi del passat
barceloní. Un episodi que ben segur apa-
reixerà en futurs murals del projecte. 

Un altre fet destacable de la zona, i que
l’ha caracteritzat des dels seus orígens, és
la multiculturalitat. “La diversitat cultu-
ral que teníem al principi s’ha mantingut,
només ha canviat el lloc de procedència
dels veïns. Abans venien d’altres territo-
ris de l’Estat i ara de fora, però sempre
hem estat un barri d’acollida i això forma
part de la nostra identitat”, subratlla
Pardo, amb orgull. 

Aquesta barreja de cultures es pot
apreciar en el primer mural. La fotografia
en què s’inspira aquesta obra mostra in-
fants de cultures diverses i es va fer durant
un iftar (l’àpat amb què els musulmans
trenquen el dejuni durant el Ramadà) que
es va celebrar al barri. Per a Pardo, aquest
gest és una mena de “reivindicació del dret
a l’espai” que deixa clar que els veïns mi-
grants o fills de la immigració són, evi-
dentment, “veïns de ple dret”.

Murals contra
l'estigmaal Besòs
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CIRC4La lluita veïnal sempre ha es-
tat –i és–una eina clau per a la millora
de les condicions de la classe treba-
lladora. Quan pensem en victòries
nascudes de l’organització comunità-
ria és probable que ens vinguin al cap
la lluita contra els desnonaments,
l’arribada de nous equipaments als
barris o l’oposició a projectes que els
veïns i veïnes consideren perjudicials
per intentar que no s’arribin a fer
mai. Però en el que potser no pensem
és que, arran d’una ocupació d’una fà-
brica, gairebé 30 anys després s’ha
consolidat un espectacle de circ com un
dels més reconeguts de Barcelona.

Parlem del Circ d’Hivern de l’Ate-
neu Popular 9 Barris, que ja escalfa
motors per a la seva 28a edició i que
va sorgir amb la intenció de fomentar
la creació de companyies estables pro-
fessionals relacionades amb el circ i
d’oferir propostes inèdites, de qualitat,
de mitjà format i per a teatre des de l’A-
teneu. Un equipament que va néixer
a partir de l’ocupació per part dels ve-
ïns, l’any 1977, d’una fàbrica d’asfalt
que es va construir entre els barris de
les Roquetes i la Trinitat Nova, on van
decidir començar a fer cultura. De se-
guida connectarien amb artistes del
món del circ gràcies a l’amplitud de
l’espai i el vincle circ-Ateneu s’acaba-
ria convertint, així, en l’eix vertebra-
dor d’un projecte d’èxit.

Nou Barris
i el món del circ:
un vincle històric

L’ArgumentaBCN
se centra en 

la salut mental

CONVERSES4La Xarxa de Centres Cí-
vics de Barcelona torna a organitzar el
cicle de conferències ArgumentaBCN,
que aquesta tardor arriba a la cinque-
na edició i se centra en la salut mental,
amb el lema No puc més!. La Casa Gol-
ferichs va ser l’escenari de la inauguració
d’aquesta edició, amb una xerrada a càr-
rec del periodista i activista David Fer-
nández i de la historiadora de l’art, crí-
tica i comissària independent Rita Ra-
kosnik. Tots dos van protagonitzar la
conferència Els rics també ploren?
Malestars i classe, moderada per la pe-
riodista Sandra Vicente.

Quatre centres cívics (El Sortidor,
Navas i Torre Llobeta, a més de la ja ci-
tada Casa Golferichs) són l’escenari d’a-
questa cinquena edició, en la qual tin-
dran lloc un total de 16 sessions, plan-
tejades com un diàleg entre veus acre-
ditades en la matèria i una figura que
modera i dinamitza la participació del
públic per crear i compartir un espai de
conversa i de reflexió col·lectiva.

L’objectiu és bastir una mirada
àmplia que ajudi a reflexionar sobre les
causes socials dels malestars i del pa-
timent mental i emocional, així com a
trobar eines per donar-hi resposta.

Foto: Ajuntament

Culturade Barri Espai Línia | Cicle ‘Cultura de barri’
L’Espai Línia acollirà el cicle Cultura de barri, que constarà de

tres conferències que se celebraran el mes de desembre, després
d’una prèvia en forma de conversa amb el regidor Xavier Marcé.

A Nou Barris s'ha consolidat
un espectacle de circ 
com un dels més
reconeguts de Barcelona

El BarcelonaDistricte Cultural porta 
un anymés una gran oferta als barris

Foto: Barcelona Districte Cultural

FESTIVAL4El Barcelona Districte Cul-
tural, el festival en format de circuit cul-
tural als barris, viu entre l’octubre i el de-
sembre una nova edició. Un any més, l’a-
posta recau en espectacles consagrats i
emergents de teatre, circ, dansa, música
i cinema familiar, seleccionats per una co-
missió formada per responsables dels
centres cívics i per especialistes en les di-
verses arts presents al circuit.

El cicle, nascut l’any 2017, és una ini-
ciativa de la Xarxa de Centres Cívics de
Barcelona que té com a principal objec-
tiu enfortir la cultura de proximitat i que
la ciutadania pugui gaudir de forma
gratuïta d’espectacles de qualitat molt a
prop de casa. Al seu barri.

A l’edició d’enguany, que va arrencar
el 6 d’octubre i s’acabarà el pròxim 28 de
desembre, s’inclouen 36 propostes cul-
turals diferents i un total de 228 funcions,
amb projeccions especials per a les escoles
i els instituts dels barris. En algunes
ocasions, les funcions van acompanyades
de col·loquis, xerrades, presentacions o
activitats complementàries organitza-
des en paral·lel. 

D’altra banda, també cal destacar
que aquesta edició incorpora dues sales
noves: la Milaway, de l’Institut Milà i Fon-
tanals, al districte de Ciutat Vella, i el Cen-
tre Cívic Bon Pastor, al districte de Sant
Andreu. En total, el Barcelona Districte
Cultural té 33 escenaris a tota la ciutat.
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“Mare meva, què faig aquí? Hau-
ria d’haver triat una altra cosa!
Ara em veurà tot el món... En dos
minuts i escaig he de fer un bon
exercici sense errades... Quina
pressió!”, pensava sempre abans
de competir l’exgimnasta rítmi-
ca Lourdes Mohedano (Peñar-
roya-Pueblonuevo, Córdoba,
1995). “El tapís era màgic. Allà
desapareixien les inseguretats i
m’hi sentia segura”, confessa
després de la seva intervenció
com a ambaixadora de la segona
edició de l’International Women
in Sports Congress, organitzat
per la UFEC (Unió de Federa-
cions Esportives de Catalunya) a
Foment del Treball Nacional.  

Mohedano encara és aquella
nena moguda i empàtica que va
néixer enamorada dels esports
i que amb 3 anyets va començar
a fer ballet per decisió mèdica,
per un problema als peus. El ba-
llet, però, no li acabava de fer el
pes i amb 5 anys es va iniciar a
la gimnàstica rítmica al seu
col·legi, l’Eduardo Lucena. Era
tan activa que ho compaginava
amb la natació o l’atletisme. “I
també m’encantava jugar a fut-
bol!”, completa. 

La seva tria entre tants es-
ports va ser molt lògica. “Quan
em posava a veure la tele, ja te-
nia la cama a l’orella, i a casa
sempre estava fent salts tèc-
nics de gimnàstica. Havia des-
cobert quina era la meva passió
i s’estava convertint en el meu
estil de vida”, reflexiona. 

Un dia els Mohedano Sánchez
de Mora van rebre una carta que
li canviaria la vida a la petita de la
família, ja una adolescent de 13
anys. “El pare, l’Antonio, em va
anunciar que em volien per a l’e-
quip júnior nacional, i vaig dir que
hi anava a l’instant. Si et soc sin-
cera, no sé què em va passar pel
cap en aquell moment perquè
soc una persona molt familiar...
Potser no sabia a quina distància
estava Madrid de Córdoba, però sí
que continuaria amb la meva pas-
sió”, comparteix l’entrevistada. 

En aquelles maletes hi va re-
unir esforç, il·lusió, incertesa, in-
nocència i, “per descomptat, mol-
ta passió, molt cor i molta pa-
ciència”. S’emociona recordant els
seus primers anys a la gimnàsti-
ca rítmica, un procés “llarg i
lent”, i li venen flaixos de la seva
etapa al seu estimat Club Liceo
Córdoba, les concentracions i els
campionats andalusos i d’Espa-
nya... Quan tenia 10 anys la fe-
deració espanyola ja es va co-
mençar a interessar per Mohe-
dano: “Ens reunien a gimnastes
de diferents comunitats autòno-
mes per veure si podíem entrar en
l’equip nacional i la porta d’accés
era a júnior i amb 13 anys. Des-
prés ja passaves a sènior. Això sí,
al final de cada any havies de re-
novar el contracte. Si no et volien,
havies de tornar a casa”.  

LA FAMÍLIA 
Ella mai va haver de fer les male-
tes definitivament ni mai ha dei-
xat de sentir a prop la família, un
suport constant perquè continu-
és superant-se en un esport ex-
igent on tot podia canviar o aca-
bar-se d’un dia per l’altre. La seva

segona família, l’esportiva, són
les que han estat les seves com-
panyes. A moltes les va conèixer a
la residència Joaquim Blume de
Madrid, adscrita al Centre d’Alt
Rendiment (CAR) del Consejo
Superior de Deportes (CSD). “Es-
tàs acostumada a la teva gent i allà
has de conviure i adaptar-te a
persones desconegudes, i neces-
sites un temps per fer-t’hi un lloc.
Amb les companyes ho acabes
compartint tot i també uns ob-
jectius esportius”, comenta.    

Va viure els seus primers Jocs
Olímpics a Londres 2012 i, amb 17
anys, era l’esportista més jove de
la delegació espanyola, i va ser
quarta (diploma olímpic). “Qua-
tre anys després, a Rio 2016, ja
érem un equip amb molta més ex-
periència i conscient de les nostres

opcions a medalla, i mossegar
una plata va ser impressionant
després d’un esforç col·lectiu tan
extraordinari. És un dels meus mi-
llors records”, confessa l’entre-
vistada, que ara com a entrena-
dora tracta de formar amb l’afec-
te amb què la van modelar les en-
trenadores: “Intento crear un am-
bient sa i les ensenyo des de la mo-
tivació i l’exigència”. 

Ha viscut el que les seves
alumnes estan vivint. En el seu cas,
la jornada era especialment esgo-
tadora perquè va arribar a com-
paginar les 8 hores d’entrena-
ment diàries amb el Cicle forma-
tiu de Tècnic Superior en Anima-
ció i Activitats Físiques i Esporti-
ves, on havia de continuar fent ex-
ercici físic: natació, futbol, atletis-
me... “I havia d’estudiar i preparar

treballs, així que no parava en tot
el dia i, malgrat acabar esgotada,
cada cop era més forta mental-
ment i física”, recorda. 

Quan va retirar-se, va co-
mençar a interessar-se pel món
de la interpretació, molt proper
a la gimnàstica rítmica, que es
mou a partir de la interpretació
i l’expressió de la cara i el cos, i
els moviments. Estudiar  Art
Dramàtic a l’Estudio Juan Co-
dina li ha regalat coneixements
per als seus primers passos en
l’ofici i més eines com a entre-
nadora, ponent i presentadora,
a més d’ajudar-la a perdre la por
a exposar-se al públic, a qui es di-
rigeix amb desimboltura.

Abans de trepitjar el tapís,
Mohedano obria molt els ulls.
“Necessitava estar a gust amb
l’entorn i evitar sorpreses, i sortia
una mica abans que ens cridessin
a competir. Quan llences els apa-
rells, has de saber on estan els fo-
cus, i m’agradava conèixer l’esce-
na i l’escenari. Després, l’am-
bient ja et regala el xut d’energia
per competir millor”, confessa. 

No ha perdut la rutina. Men-
tre gairebé tothom està esmor-
zant i l’International Women in
Sports Congress encara no ha
començat, Mohedano examina
l’escenari, els llums i els se-
ients, parla amb Laura Aparicio,
la presentadora de l’acte, i s’om-
ple d’informació i emocions.
“És cert! El primer que faig
quan vaig a un lloc en què par-
laré és observar-ho tot. Així
després estaré tranquil·la i em
sentiré com a casa. Mai deixes
d’aplicar les ensenyances de
l’esport”, conclou, orgullosa i
amb el seu to melós i poètic. 

Toni Delgado
BARCELONA

L’art de LourdesMohedano
» L’exgimnasta rítmica és l’ambaixadora de l’International Women in Sports Congress, de la UFEC
» “El tapís era màgic; allà desapareixien les inseguretats i m’hi sentia segura”, confessa Mohedano

L’exgimnasta rítmica Lourdes Mohedano. Foto: Toni Delgado

Bàsquet | El Bàsquet Safa Claror visita l’SD Espanyol 
El conjunt d’Adrià Martínez visitarà el 3 de desembre a les 18 hores l’SD Espanyol, en partit

corresponent a la desena jornada de la Copa Catalunya femenina. El Bàsquet Safa Claror 
hi arribarà després de la derrota per 50-62 contra Club Esportiu Escola Sant Gervasi del dia 25.
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Carme Portaceli dirigeix aquesta adap-
tació d’Anna Maria Ricart de la novel·la ho-
mònima d’Almudena Grandes, que és un
retrat “d’un país més catòlic que els catòlics
i que sempre té raó”. Ens situem al 1954,
quan Germán Velázquez torna a Espanya
del seu exili a Suïssa, on hi ha passat més
de la meitat de la seva vida.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

La madre de Frankenstein
Almudena Grandes

“Disc recopilatori envoltats dels artistes
que ens flipen”: així descriuen els Catar-
res l’àlbum Invencibles (Halley Records) que
han publicat aquest mes de novembre. El
grup versiona en aquest nou treball dis-
cogràfic els seus èxits més importants: Je-
niferamb els Figa Flawas, Diamantsamb
l’Escolania de Montserrat o Tintínamb Els
Amics de les Arts, entre altres.

Música

Teresa espera pacientment l’arribada de
l’Inquisidor per ser jutjada. De la seva vi-
sita i de les seves paraules dependrà el seu
futur: llibertat, presó o foguera. Aquesta
pel·lícula de Paula Ortiz, de coproducció
catalana, és una adaptació de l’obra de
teatre La lengua en pedazos, de Juan
Mayorga, al seu torn basada en El libro de
la vidade Santa Teresa de Jesús.

Pelis i sèries

Teresa
Paula Ortiz

Invencibles
Els Catarres

Art deliciós
Als amants del dolç els caurà la bava amb la nova exposi-

ció temporal del Museu de la Xocolata de Barcelona. Es
tracta d’ART/SANIA, una mostra formada per un total de
nou peces creades pel mestre xocolater francès Stépha-

ne Leroux, que s’ha inspirat en l’obra de Joan Miró per
fer-les. De fet, són figures creades expressament per a un

acte privat de la Fundació Joan Miró i que representen
símbols de l’imaginari artístic del pintor català. Per elabo-

rar aquestes delicioses figures, Leroux va haver de fer
servir ni més ni menys que cent quilograms de xocolata.

S H A K I R AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Punsoda prova d’entendre la seva relació
amb la terra dura, geogràficament cen-
tral i alhora molt ignorada, que ha donat
personalitats com l’escriptor Pedrolo i el
pintor Guinovart, però que actualment fi-
gura al nostre mapa mental gràcies al bo-
nÀrea de Guissona i al contrast entre la
gent de sempre i les famílies d’Ucraïna i
del Senegal que s’hi han instal·lat. 

Llibres

La terra dura
Anna Punsoda

|Rollerdrome
Rollerdrome és una barreja entre shooter en tercera persona i skater, un

videojoc ple d’acció i combats èpics. Ja disponible per a Xbox Series X/S. 
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“Tenia dues opcions: continuar lluitant fins al final, hi-
potecant la meva tranquil·litat i la dels meus fills, dei-
xar de fer cançons, àlbums i gires, sense poder gaudir

de la meva carrera i de les coses que m’agraden, o pac-
tar, tancar i deixar enrere aquest capítol de la meva

vida mirant endavant. He arribat a la conclusió que no
és un triomf guanyar si el preu és que et robin tants

anys de la teva vida”. Aquest és un fragment del comu-
nicat emès per Shakira (Barranquilla, Colòmbia, 1977)
després d’haver admès el frau a Hisenda entre el 2012
i el 2014 per valor de 14,5 milions d’euros i d’haver ac-

ceptat una pena de presó de 3 anys (pena que no
complirà a canvi d’una multa de 432.000 euros). És

una manera de dir: “Ho admeto perquè em deixin en
pau, però jo no he fet res mal fet”. Un argument que

els seus fans més fidels defensen a capa i espasa. Sigui
com sigui, la cantant ja ha pagat tot l’import defraudat

més interessos, un total de 17,4 milions d’euros.

Famosos

Ser una cantant exitosa des de fa 30 anys
La seva carrera va començar als 90 i no ha parat de créixer

Reconèixer el frau a Hisenda i evitar la presó
Pagarà una multa de 432.000 euros per substituir la pena de presó 

Detractors i defensors fidels
L’artista ha convençut els seus fans que no ha fet res mal fet
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Veure una obra de teatre o a anar un con-
cert és el primer pas perquè creixi la llavor
de l’interès per la cultura. En aquest sentit,
és indispensable la funció dels equipa-
ments culturals com a portes d’accés a la cul-
tura, i també el seu compromís d’explorar-
ne el potencial educatiu. Amb aquest ob-
jectiu, sis equipaments culturals nacionals
s’han reunit per primera vegada per crear
laCultivadora, que concentra la seva car-
tellera educativa en una plataforma web
pensada per a alumnes i professors. 

Gràcies al finançament del Departa-
ment de Cultura, l’Auditori, el Gran Teatre del
Liceu, el Mercat de les Flors, el Palau de la Mú-
sica, el Teatre Lliure i el Teatre Nacional de Ca-
talunya  ofereixen a la comunitat educativa
una marca referent de les arts en viu. 

El projecte posa de manifest una nova re-
lació a través de l’art i l’educació, ja present,
des de fa dos anys, en la col·laboració entre

el Departament de Cultura i el Departament
d’Educació, que en el marc de la legislatura
del president Aragonès van encetar una nova
etapa de treball conjunt. laCultivadora posa
a l’abast de tota la comunitat una platafor-
ma digital amb propostes coordinades, re-
cursos educatius i jornades de formació

presencials, a banda d’integrar els programes
educatius de cada equipament.

El projecte inclou la creació de laculti-
vadora.cat, una plataforma web que cen-
tralitza l’oferta educativa dels sis equipaments
implicats. La web agilitza i facilita el procés
de reserva i pagament als centres escolars.

Per exemple, permet la cerca d'activitats per
equipaments, àmbit, nivell educatiu, tipo-
logia, data o paraula clau. I els resultats es po-
den filtrar segons el preu, la franja horària, l'i-
dioma, la durada o l'accessibilitat.

El projecte engegat posa de relleu la tas-
ca feta pels serveis educatius dels equipa-
ments durant els darrers anys i que treballen
per integrar l'àmbit educatiu com un eix im-
portant de la programació pròpia i acostar
la cultura als centres escolars.

laCultivadora s'emmarca en un projecte
més ampli de L'Auditori, el Gran Teatre del Li-
ceu, el Mercat de les Flors, el Palau de la Mú-
sica, el Teatre Lliure i el Teatre Nacional de Ca-
talunya per crear nous públics i fomentar les
iniciatives educatives i socials. La primera ini-
ciativa del projecte engegat conjuntament
va ser Vibe35, una programació especial de
cada equipament per a joves d'entre 18 i 35
anys a preus molt reduïts (entre 10 i 20€).

El Govern ha impulsat “laCultivadora”, un projecte que uneix l’oferta educativa de sis grans equipaments
escenicomusicals per tal que el professorat trobi tota l’oferta cultural amb un sol clic

Et dediques a l’ensenyament? Has de conèixer laCultivadora!

Els protagonistes del Cantània 2023 a L’Auditori. Autor: Arnau Pascual

Els mestres de Catalunya ja poden reservar i pagar, en un sol espai web, totes les activitats que els interessin de L'Auditori,
el Gran Teatre del Liceu, el Mercat de les Flors, el Palau de la Música, el Teatre Lliure i el Teatre Nacional de Catalunya 
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